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Status wdowy na Litwie w świetle postanowień przywilejów ziemskich, uchwał 
sejmowych i statutów litewskich (XIV-XVI w.) 

Streszczenie 

Artykuł traktuje o statusie wdowy na Litwie w XIV-XVI w. Ustalenia zawarte w nim oparte 
są przede wszystkim na archiwalnych źródłach prawa litewskiego, w szczególności na 
przywilejach ziemskich, uchwałach sejmowych i statutach litewskich. Pozycja wdowy, jeśli 
chodzi o uprawnienia majątkowe i osobowe, ulegała okresowym modyfikacjom. Na ogół 
prawa kobiet były ograniczane. Zawsze stanowisko kobiety było podrzędne w stosunku do 
tego, jakie przysługiwało mężczyźnie, tak w trakcie związku małżeńskiego, jak i po jego 
ustaniu. 

Litewskie prawo, które kształtowało pozycję wdowy, po części było oparte na europejskich 
wzorcach zachodnich, ale i zarazem samo w pewnym stopniu służyło za wzór konstrukcyjny 
dla analogicznego prawodawstwa w innych krajach. 
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wdowy w prawie litewskim 

 
Status of a widow in view of the lands charters, seym resolutions and Lithuanian 

statutes 
(XIV-XVI centuries)  

Summary 

The article deals with the issue of a widow’s status in Lithuania from XIV to XVI century. 
The conclusions reached in it are based on the archival sources of Lithuanian law, particularly 
on the lands charters, seym resolutions and Lithuanian statutes. In terms of personal and 
financial privileges, the situation of a widow was modified through times. In general the 
women’s rights were limited. At all times, the situation of a woman was subjected to the 
situation of a man, during and after dissolution of marriage. 

Although, the Lithuanian law that described a widow’s situation, was based in part on the 
West European models,  it has been treated as a model solutions to other countries too. 
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Статус вдовы в Литве с учетом земных привилегий, уставы принятые Сеймом и 

литовских (XIV-XVI века) 
 

Pезюме 

В данной статье обсуждается статус вдов в Литве в XIV-XVI вв. Bыводы содержащиеся 
в нем в основном базируются на архивных источникaх права литовского, в частности 



привилегиям земли, парламентским резолюциям и законодательству Литвы. 
Расположите вдовой, когда дело доходит до имущественных и личных прав, прошлo 
периодические изменения. В общем, права женщин были ограничены. Всегда 
положение женщин было хуже, чем человек имеет право, как в период брака и при его 
расторжении. 

Литовскиe законы, которые повлияли на положение вдов, в частности, был основан на 
модели Западной Европы, но и так же в некоторой степени служили образцом для 
разработки соответствующего законодательства в других странах. 

 


